
جدول نرخ سکه و ارز

صفحه 4اقتصادی
پنج شنبه           ۲ اسفند ۱۳۹۷

۱۵ جمادی الثانی ۱44۰ - شماره ۲۲۱۳۰

قیمت بازار)تومان(قیمت کارخانه)تومان(نوع خودروردیف
36/100/00047/500/000پراید 1111
33/725/00046/500/000پراید 2131
34/200/00044/500/000پراید 3151
127/000/000159/000/000چانگان4
40/000/00050/500/000تیبا صندوق دار5
44/175/00055/500/000ساینا دنده ای6
42/829/00078/500/000پژو 7405
8SLX 45/638/00084/500/000پژو
45/170/00079/300/000پژو 405 دوگانه سوز9
53/000/00091/500/000پژو پارس10

11 TU5 پژو پارس
42/481/00097/500/000کلاس 13

47/174/00080/000/000پژو 206 تیپ 122
54/526/00091/000/000پژو 206 تیپ 135

قیمت پژو 14206
V8 55/593/00096/000/000 صندوقدار

سمند ال ایکس 15
(LX)43/597/00085/500/000

16EF 744/640/00087/500/000سمند

سمند دوگانه سوز 17
47/603/00092/500/000کلاس 16

66/000/000109/500/000دنا18
46/069/900107/500/000تندر پلاس دنده  ای19
70/000/000103/500/000پژو 207 دنده ای20
142/700/000305/000/000مزدا 213
22H3075/000/000114/500/000
126/000/000146/000/000استپ وی23
20785/000/000128/500/000 اتوماتیک24
114/994/000255/000/000پژو 252008
51/360/00072/500/000رانا26

قیمت خودروهای داخلی  ۱۳۹۷/۱2/۱

قیمت )به تومان(نوع سکه
4/620/000سکه تمام طرح جدید
4/428/000سکه تمام طرح قدیم

2/534/000نیم سکه
1/602/000ربع سکه

810/000گرمی
435/070هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
12/970دلار
14/930یورو
16/940پوند

2/454لیر ترکیه
3/352درهم امارات

رئیس  اتحادیه تولیدکنندگان و فروشندگان کالای کشباف و 
جوراب تهران با انتقاد از هزینه غرفه ها در نمایشگاه های بهاره، 
گفت: وقتی انبار تولیدکنندگان پر از کالاهاست نباید پوشاک 

خارجی وارد کشور شود.
محمــد عباس زاده در گفت وگو با خبرگزاری تســنیم، با انتقاد از 
برگزاری نمایشــگاه های بهاره، گفـــت: قرار بود در این نمایشــگاه ها 
تولیدکنندگان به صورت مستقیم محصولات خود را به فروش برسانند 
اما در حال حاضر حضور تولیدکنندگان در این نمایشگاه ها کم رنگ شده 
و واسطه گران و فروشنده گان پوشاک محصولات خود را با قیمت های 

خاص خودشان به فروش می رسانند.
وی افــزود: پیــش از این اتاق اصناف متولی اصلــی برگزاری این 
نمایشــگاه های بهاره بود و با اختصاص ســهمیه هایی به اتحادیه های 
تولیدی حضور تولیدکنندگان را در این نمایشگاه ها تسهیل می داد اما 
در حال حضور فروشندگان در این نمایشگاه ها بسیار زیاد شده و خبری 

از تولیدکنندگان نیست.
رئیس  اتحادیه تولیدکنندگان و فروشندگان کالای کشباف و جوراب 
تهران با انتقاد از هزینه غرفه ها در نمایشــگاه های بهاره، تصریح کرد: 
در نمایشگاه بهاره در محل مصلی تهران، برای 9 روز تولیدکننده باید 
پنج میلیون و 200 هزار تومان و برای 17 روز 10 میلیون و 200 هزار 
تومان هزینه پرداخت کند به نحوی که تولیدکنندگان اگر بخواهند در 
این 26 روز در نمایشگاه باشند، باید بیش از 15 میلیون هزینه پرداخت 

کنند که این امر بر میزان فروش آنها تأثیر خواهد گذاشت.
عباس زاده با  اشاره به اینکه برخی از واردکنندگان در پی اخذ مجوز 
واردات پوشــاک به کشور هستند، ادامه داد: تلاش آنها در حالی انجام 
می شود که انبارهای تولیدکنندگان پر کالاها است و کمبود تقاضا در بازار 
به دلیل نوسانات قیمت ها عاملی شده تا رکود خرید در بازار ایجاد شود.
وی با بیان اینکه وقتی انبار تولیدکنندگان پر از کالاهاســت نباید 
پوشــاک خارجی وارد کشور شود، افزود: در حال حاضر به اندازه کافی 
برندهای فاقد مجوز پوشاک قاچاق در بازار به فروش می رسانند که همین 

امر امکان فروش را از تولیدکننده داخلی گرفته است.
نایب  رئیس  اتحادیه تولید و صادرکنندگان نساجی و پوشاک هم با 
حضور در یک برنامه تلویزیونی، ضمن انتقاد از نگاه نامناسب به صنعت 
پوشاک کشور گفت: مشکل نقدینگی را می توان و باید با تسهیلات بانکی 
کم بهره )کمتر از 10 درصد( حل کرد و امیدواریم که این اتفاق بیفتد 
و باز دچار فرصت سوزی نشویم و مشکل مواد اولیه هم بر می گردد به 
موضــوع تخصیص ارز که امید داریم زودتر ارز لازم تخصیص یابد و یا 

اینکه قبول کنند این اتفاق بدون انتقال ارز انجام بگیرد. 
بهرام شــهریاری با  اشاره به افزایش نرخ ارز و بی رونق شدن قاچاق 
اظهــار کرد: این اتفاق، اتفاقی مبارک اســت و فرصتی را برای صنعت 
پوشــاک به وجود آورده اســت. همه باید دست به دست هم بدهند از 
مجلس و دولت و بخش خصوصی، تا صنعت پوشــاک کشور بار دیگر 

رشد و توسعه یابد و توان خود را به رخ رقبای خارجی بکشد.
نایب رئیس اتحادیه تولید و صادرکنندگان نساجی و پوشاک از اینکه 
ماشین آلاتی که با اعتبارات اسنادی از خارج خریداری شده ولی ماه ها 
در گمرکات معطل مانده است، گله کرد و گفت: اینکه این ماشین آلات 
که مورد نیاز کارخانجات اســت ماه ها خاک بخورد پذیرفتنی نیست و 

این اقدامات موجب فرصت سوزی می شود.

بهداشت  مرکز  تعاونی مسکن  مدیرعامل 
شــمال تهران اعلام کــرد: کلاهبرداری و 
زمین خواری باندها معمــولا از خلأ قانونی و 

اطلاع رسانی رخ می دهد. 
به گزارش خبرگزاری فــارس، محمد امینی با 
تأکید بر اینکه تعاونی های مسکن که با هدف تهیه 
مسکن برای اعضای خود تشکیل شده بودند از جمله 
تعاونی های ناموفق بودند، اظهار داشت: زمینی که از 
سوی تعاونی مسکن کارکنان مرکز بهداشت شمال 
تهران توسط صد نفر از کارمندان خریداری شد، با 

مشکلاتی تا سال 1390 همراه بود. 
وی افزود: باند زمین خواری با جعل استعلام ثبتی 
زمین متعلق به این تعاونی را در اختیار گرفته و در 
آن پروژه ساخته و پیش فروش هایی هم انجام شده 
که تقاضای اعضای تعاونی از مسئولان این است که 
از ادامه ساخت پروژه در این زمین ها جلوگیری کند.

مدیرعامل تعاونی مسکن مرکز بهداشت شمال 
تهران ادامه داد: این باند زمین خوار در اسفند 1390 
با همکاری یکی از دفترخانه ها با استعلام جعلی زمین 
را می فروشــد و با پیگیری اعضا پرونده ای تشکیل 

اتحادیه تولیدکنندگان کالای کشباف تهران خبر داد

دریافت هزینه میلیونی از غرفه ها 
در نمایشگاه های بهاره

سوءاستفاده زمین خواران و کلاهبرداران از نقایص قانونی

مرکز آمار گزارش داد: 60/5 درصد از خانوارهای عادی و 
گروهی مالک 30/7 درصد از خانوارها مستاجر هستند.

بــه گزارش خبرگزاری فارس، طبــق اینفوگرافیک مرکز آمار از 
سرشــماری سال 95، بیشــترین حجم خانوارهای معمولی ساکن و 
گروهی در خانه هایی با متراژ 51 تا 100 مترمربع ســاکن هســتند. 
همچنین سهم مستاجرین در واحدهای مسکونی با متراژهای بالاتر به 
تدریج کاهش می یابد و مستاجران بیشتر در متراژهای پایین سکونت 
دارند. بر اســاس این اینفوگرافیک 60/5 درصد از خانوارهای عادی و 

گروهی مالک و30/7  در صد از خانوارها مستاجر هستند.
گفتنی است، با توجه به اینکه جمعیت ایران بیش از 81 میلیون 
نفــر در قالب حدود 24 میلیون خانوار اســت، وقتی 31 درصد فاقد 
مسکن مالکیتی هستند؛ یعنی بیش از 24 میلیون نفر)بیش از هفت 

میلیون خانوار( در خانه های اجاره ای زندگی می کنند.
به این جمعیت باید ســالانه حدود یک میلیون نفر که در قالب 
500 هزار زوج به مسکن نیاز پیدا می کنند را هم افزود و این در حالی 
است که به گفته مسئولان و کارشناسان، توان ساخت و ساز کشور در 
حوزه مســکن، حدود یک میلیون واحد در سال است. به این ترتیب 
اگر دولت بخواهد برای هفت میلیون خانواده بی مسکن و سالانه 500 
هزار خانواده جدید که اغلب جزو اقشار کم درآمد هستند مسکن تهیه 
کند، بیش از10 ســال زمان نیاز دارد. همه این آمارها، به شرط آن 
است که اولویت ساخت مسکن را به خانواده ها بدهیم و الا اگر معیار 
ما، مســکن برای هر فرد باشد، باید 24 میلیون واحد مسکونی فقط 

برای جمعیت فعلی بسازیم.
اکنون باید پرسید که کارنامه مسکن سازی دولت های یازدهم و 
دوازدهم شــامل ساخت چند خانه یا آپارتمان است؟ و آیا تعلل پنج 
ساله وزارت راه و شهرسازی، طول زمان بی مسکنی مستاجران گذشته، 
حال و آینده را افزایش نخواهد داد؟ آنهم با تورم سرسام آور اجاره و 
قیمت ســرپناه. این در حالی است که امنیت، هوا، آب، غذا، پوشاک، 
بهداشت، درمان مسکن، آموزش و ازدواج جزو حقوق اولیه هر بشری 
اعم از شهروند و غیر شهروند است. حقوقی که خالق متعال به عنوان 
روزی برای همه انسان ها )نه فقط اکثریت یا اقلیت( قرار داده و قانون 

اساسی جمهوری اسلامی ایران هم به آن تاکید کرده است. 

مسئول حوزه نمایندگی ولی فقیه در سازمان دامپزشکی با 
بیان اینکه ذبح غیر شرعی مرغ که اخیراً در شبکه های مجازی 
منتشر می شود، صحت ندارد، گفت: برخی به دنبال این هستند 
که تسویه حساب شخصی با کشتارگاه یا شرکتی داشته باشند 
و یا به روش های فتوشاپی دســت به این کارها می زنند در 

حالی که ذبح غیرشرعی در کشتارگاه ها امکان ندارد.
حمزه کلانتری در گفت وگو با فارس در پاســخ به اینکه هنوز در 
شبکه های مجازی تصاویر مرغ ذبح نشده در بسته بندی پخش می شود، 
گفت: این گونه تصاویری که در شبکه های مجازی پخش می شود، به 

هیچ عنوان سندیت و صحت ندارد.
کلانتری ادامه داد: در انجام این کار احتمالاً غرضی وجود دارد که 
مثلًا بخواهند اسم فلان کشتارگاه را بد کنند یا اینکه توسط فتوشاپ 

چنین کارهایی را انجام داده باشند.
وی افزود: این تصاویر در حالی پخش می شود که هیچ برند شرکتی 
در آن مشــخص نیست که اگر اسم شرکت معلوم بود، می توانستیم 

پیگیری کنیم و صحت و سقم آن را متوجه شویم.
مســئول حوزه نمایندگی ولی فقیه در سازمان دامپزشکی کشور 
با اشــاره به اینکه پیش از این هم چنین اخبار اشتباهی در شبکه های 
مجازی منتشــر شده بود، گفت: چندین سال پیش اعلام کردند که 
در یکی از اســتان ها و در فلان فروشــگاه قورباغه به فروش می رسد 
که ما بررســی کردیم و اصلًا چنین فروشگاهی وجود نداشت و پس 
از بررســی دقیق تر مشخص شد که این تصویر در یکی از سایت های 

کره پخش شده بود.
کلانتری گفت: اعلام کرده بودند که ترکیبی از گوشــت خوک و 
گوســفند از چین وارد شــده، در حالی که ما تاکنون یک کیلو گرم 
گوشــت از چین وارد نکرده ایم و این نشان می دهد، برخی با غرض 

خاصی دنبال این مسائل هستند.
وی با تأکید براینکه در کشور 700 ناظر شرعی وجود دارد که در 
هر کشتارگاهی به تناسب بزرگی آن یک تا دو ناظر مشغول هستند، 

گفت: با چنین حجم نظارت وقوع چنین مسائلی غیرممکن است.
مسئول حوزه نمایندگی ولی فقیه در سازمان دامپزشکی تصریح 
کرد که در هر کشــتارگاهی حدود یک تا دو نفر ناظر فعال هستند 
و بسیار بعید است که از زیر دست این ناظران چنین اشتباه فاحشی 

رد شود.

بر اساس گزارش مرکز آمار

۳۱ درصد مردم مستاجر هستند

مسئول حوزه نمایندگی ولی فقیه در
 سازمان دامپزشکی :

۷۰۰ ناظر شرعی 
در کشتارگاههای کشور

 به دقت بر کار ذبح نظارت دارند

عضو هیئت علمی دانشگاه علامه طباطبایی 
با اشــاره به اینکه طی پنج ســال گذشته در 
مقاوم سازی اقتصاد مقاومتی موفق عمل نکردیم، 
گفت: گرچه در زمینه اقتصاد مقاومتی وضعیت 

بدتر نشده، اما بهتر هم نشده است. 
بــه گزارش باشــگاه خبرنگاران جوان، احســان 
خاندوزی با اشاره به اینکه اقتصاد ایران در حد انتظار 
مقاوم نبوده اســت، اظهار داشت: اگر در حال حاضر 
صرفا نظام اقتصادی و سیاســی و بســیاری از اهداف 
را پیگیری می کنیم نشــان دهنده این نیست که نظام 

اقتصادی مقاومت لازم را از خود داشته است. 
وی افزود: ممکن است یک اقتصاد مقاوم نباشد با 
در نقاط خطرناک ایستاده باشد یا حتی اقتصاد نزدیک 
به لبه پرتگاهی باشــد، اما باید دید که این اقتصاد تا 
چه اندازه قدرت واکنش و آمادگی تطبیق را به دنبال 
داشته است. در دسته اول به نظرم بعد از پنج سال از 
ابلاغ سیاست های اقتصاد مقاومتی گرچه وضعیت بدتر 

نشده، اما بهتر هم نشده است متاسفانه در این فرصت 
پنج سال، تدابیری اتخاذ نشده است.

این استاد دانشــگاه ادامه داد: در حوزه کشاوزی 
نسبت به ســال 92 وضعیت مســاعدتری داریم اما 
همچنان در مقاوم سازی اقتصاد مقاومتی موفق عمل 
نکردیم.به گفته خاندوزی، مجمــوع واردات ایران از 
آمریکا درخصوص بســیاری از اقلام اساسی بیش از 
دو برابر سال گذشته بوده که نشان می دهد ما راهبرد 
تجــاری خودمان را با شــرایط تحریمی اصلا تطبیق 
نمی دهیم و در مقابل دشــمن، وابسته تر از سال 96 
عمل می کنیم و حتی در یارگیری اقتصاد مقاومتی در 

سطح بین المللی هوشمندی مناسبی نداریم.
وی اضافه کرد: زمانی که تلاطم های اقتصادی از 
اردیبهشت ماه سال جاری شدت پیدا کرد تاکنون چند 
مصوبه در حوزه اقتصاد مقاومتی از مجلس شــورای 

اسلامی را می توان دید؟
این کارشــناس اقتصادی افزود: اگر در ارز تعیین 

نهادی برای مســئولیت ها کرده بودیم اوضاع به گونه 
دیگــری بود، دولت در 20 فروردین 97 تصمیم ارزی 
اول خود را گرفت تا چندین هفته به دنبال آن بودیم 
که به کدام مرجع از بابت سیاســت های غلط شکایت 
کنیم، سیاست های غلط پر از فساد و سایر موارد است.
وی افزود: ما در حــوزه بخش بانکداری، نیازمند 
بانکداری مقاوم هستیم که هم خود مقاوم باشد و هم 

بتواند تاب آوری را در سیستم خود تزریق کند.
عضو هیئت علمی دانشگاه علامه طباطبایی بیان 
کرد: اگر دوستان می گویند کسری بودجه نداریم باید 
به این سؤال پاسخ دهند که چرا هر سال بدهی دولت 

افزایش می یابد؟ 
عملکرد جزیره ای در اجرای اقتصاد مقاومتی
در همین زمینه، آرمان خالقی، کارشناس صنعت در 
گفت  وگو با خبرگزاری فارس، با بیان اینکه نتوانستیم 
اهداف چشــم انداز 20 ساله کشــور را در مسیر خود 
اجرا کنیم و به پیشــرفت های مدنظر رهبری در سند 

چشم انداز برسیم، اظهار داشت: برای تحقق این هدف 
نیز باید برنامه ریزی دقیقی صورت گیرد، تا مشخص 

باشد که در افق 20 ساله به کجا خواهیم رسید. 
وی افزود: بایــد برنامه ریزی جدی در این زمینه 
انجام شود تا حداقل سال های پایانی سند چشم انداز 

را با موفقیت بگذرانیم. 
این کارشــناس بخش صنعت با اشــاره به توجه 
رهبری به موضوع دانش بنیان ها و تکیه بر تولید داخل و 
اقتصاد مقاومتی گفت: همه افراد دم از اقتصاد مقاومتی 
می زنند، ولی اینکه به چه سمتی حرکت کنیم که این 
هدف محقق شود، چندان مورد توجه قرار نگرفته است. 
خالقی با اشــاره به عملکرد جزیره ای بخش های 
مختلــف در زمینه اقتصاد مقاومتی گفت: بخش های 
مختلف در این زمینه هم پوشــانی درستی نداشته اند، 
در صورتی که اگر همکاری مناسبی صورت می گرفت، 
دانش تولیدی در کشــور مورد مصرف قرار می گرفت 

و اثر بخش بود.

عضو هیئت علمی دانشگاه علامه طباطبایی: 

مقاوم سازی اقتصاد در پنج سال گذشته ناموفق بوده است

می شــود و در نتیجه کیفرخواستی با اتهام فروش 
مال غیر صادر می شود، اما دادگاه تجدیدنظر عاملان 

جعل را عامل به جعل نمی دانند.
امینــی اضافه کــرد: ارائه اعتــراض تعاونی به 
ریاست قوه قضائیه موجب شد تا سه گروه از قضات 
مجرب پرونده را رسیدگی و به اتفاق اعلام کنند که 

احکام صادر شده قبلی خلاف قانون است و جعل و 
کلاهبرداری اثبات شــده است، اما پرونده به دیوان 
عالی کشور ارجاع شد که در نهایت پس از سه سال 
و ارائه مدارک و شواهد معتبر و اثبات جعل مجدداً 

رأی به نفع اعضای این تعاونی صادر نشد. 
وی بــا بیان اینکه مســاحت ایــن زمین 130 

هزار مترمربع و  ارزش مالی آن 13 هزار میلیارد تومان 
است، گفت: سه دانگ از این زمین را دادستانی در سال 
75 به تعاونی واگذار کرد و سه دانگ دیگر مالکیت 
 شخصی داشت که سهم آنها نیز توسط اعضای تعاونی

 خریداری شد.
به گفته مدیرعامل شرکت تعاونی کارکنان مرکز 
بهداشت شمال تهران، کلاهبرداری و زمین خواری 
باندها معمولا از خلأ قانونی و اطلاع رسانی رخ داده و 
با پیش فروش و فروش مکمل به سایر افراد رسیدگی 

به پرونده شکایت را پیچیده تر می کند. 
گفتنی اســت، مبارزه با زمین خواری در برخی 
از نقاط شــمالی تهران مانند لواسانات و شمیرانات 
انجام شــده و در همین زمینه حجت الاسلام سید 
سعید لواســانی، امام جمعه لوسانات با بیان اینکه 
خبرهــای خوبی در زمینه مقابله با زمین خواری در 
راه است، اعلام کرد: »برخورد با فساد در لواسانات و 
شمیرانات به مرحله عمل وارد شد و لباس و جایگاه 
هم نمی شناســد. درود بر سربازان گمنام امام زمان 
که پای انقلاب اسلامی ایستاده اند. خبرهای خوبی 

در راه است.« 

مدیرعامل شرکت بورس گفت: در حال بهبود 
سامانه معاملاتی هســتیم تا بتوانیم معامله های 

ابزارهای غیر نقد را نیز راه اندازی کنیم.
علی صحرایی در گفت وگو با ایسنا، درباره عملکرد 
صندوق تثبیت بازار ســرمایه در یک سال و نیمی که 
تاســیس شده اســت، اظهار کرد: از زمانی که صندوق 
تثبیت بازار ســرمایه یا صندوق های مشابهی همچون 
صندوق توسعه بازار در راســتای افزایش نقدشوندگی 
تاسیس شدند وظیفه شــان را به خوبی انجام دادند. با 
ورود این صندوق ها به بازار شاهد صف های طویل فروش 

یا خرید نیستیم.
وی ادامه داد: البته می دانیم که منابع این صندوق ها 
محدود اســت و هر چه منابع آن افزایش یابد، حمایت 
از بازار را با وســعت بیشتری می توان انجام داد و هدف 

سیاست گذاران درباره تاســیس صندوق بهتر برآورده 
می شــود. در نهایت عملکرد صندوق ســبب اطمینان 

بخشی به سهام داران خرد می شود.
مدیرعامل شــرکت بورس درباره اینکه قرار اســت 
ســالی یک درصــد از منابع صندوق توســعه ملی به 
صندوق تثبیت بازار ســرمایه تزریق شود، تاکید کرد: 
هر چه مردم اطمینان بیشــتری به بازار سرمایه داشته 
باشــند جریان های نقدی را بیشتر وارد بازار می کنند. 
در نتیجه هر چه منابع این صندوق بیشــتر شود امکان 
مانور آن نیز بیشتر می شود.صحرایی در پاسخ به اینکه 
آیا ابزارهای وارانت و فروش استقراضی تا پایان سال وارد 
بازار سرمایه ایران می شود؟ گفت: این موضوع را در برنامه 
داریم و در حال کار کردن روی آن هستیم. پیش نویس 
دســتورالعمل وارانت و فروش اســتقراضی آماده شده 

است.وی در پاسخ به اینکه برای راه اندازی این ابزارهای 
جدید چه محدودیت هایی دارید؟ بیان کرد: برای این کار 
محدودیت های فنی داریم، چراکه سامانه ما برای بازار نقد 
طراحی شــده است. برای رفع این محدودیت ها از همه 
شرکت های OMS )سامانه مدیریت سفارش( خواستیم 
که کمک کنند تا نقص های سامانه بازار نقد پوشش داده 
شــود و شرایط فنی را برای این ابزار جدید مهیا کنند. 
تمام این شرکت ها در حال حاضر از اینکه دستورالعمل 
فروش اســتقراضی منتشر خواهد شد، مطلع هستند و 
می دانند باید متناسب با آن دستورالعمل زیرساخت های 

فنی آماده شوند.
گفتنی اســت، با اینکــه ابزارهای مالــی وارانت و 
فروش استقراضی در بورس های دنیا مورد استفاده قرار 
می گیرد تاکنون در بازار سرمایه ایران طراحی نشده بود 

و مسئولان بازار ســرمایه اعلام کرده اند امسال این دو 
ابزار مالی به بازار اضافه خواهد شد. چندی پیش شاپور 
محمدی- رئیس ســازمان بورس- اعــلام کرد که این 
ابزارهای مالی در کمیته فقهی این سازمان مورد تایید 
قرار گرفتند و در آینده نزدیک فعالان بازار می توانند از 
این ابزارها اســتفاده کنند. وارانت اختیار خریدی است 
که روی اوراق بهادارِ شرکت، توسط خود شرکت منتشر 
می شــود. این ابزار می تواند به صورت تحویل فیزیکی 
یا تسویه نقدی اعمال شــود. همچنین وقتی شخصی 
دارایــی مالی یا اوراق بهــاداری را قرض می کند تا در 
آینده با کاهش قیمت، آن دارایی را بخرد و به شــخص 
قرض دهنده برگرداند از نوعی فروش استقراضی استفاده 
کرده است. یعنی با بکارگیری فروش استقراضی در بازار 
می توان از کاهش قیمت اوراق بهادار نیز سود کسب کرد.

مدیرعامل شرکت بورس خبر داد

راه اندازی ابزارهای مالی جدید با بهبود سامانه معاملاتی بورس

پس از بازنشــر مطلبی با عنوان »حمایت عجیب وزارت نفت 
از الحاق ایران به توافقنامــه پاریس« به نقل از خبرگزاری فارس 
در صفحه اقتصادی روزنامه کیهــان، روابط عمومی وزارت نفت 

توضیحاتی ارسال نمود. در این توضیحات آمده است: 
1ـ بررسی منابع معتبر از تأثیر اجرای توافق نامه پاریس و سند مشارکت 
معین ملی کشــورها )NDCs(که تا کنون 181 کشــور اسناد خود را به 
دبیرخانه کنوانســیون تغییر اقلیم سازمان ملل متحد ارایه کرده اند، نشان 
می دهد تقاضای ســوخت های فسیلی در جهان از جمله نفت طی دو دهه 
آینده کاهش یافته و در بهترین حالت میزان رشد تقاضای جهانی محدود 
خواهد شد... همان گونه که در بند دوم نامه مورخ 1397/8/5 وزیر محترم 
نفت به رئیس محترم جمهور عنوان شده، این روند کاهش یا محدودیت رشد 
تقاضای جهانی نفت و تأثیر منفی آن بر درآمدهای حاصل از صادرات نفت 
کشور فارغ از این است که ج. ا. ایران عضو توافق نامه پاریس بشود یا نشود. 
2ـ نمودار و اطلاعات خبرگزاری فارس در مطلب منتشــره مورخ 28 
بهمن 1397 با عنوان »سهم تأمین منابع انرژی جهان تا سال 2040« از 
اداره اطلاعات انرژی آمریکا )EIA( اخذ شــده است. اما این نمودار که به 
 اشتباه به آژانس بین المللی انرژی )IEA( نسبت داده شده، مربوط به برآورد 

سهم حامل های انرژی در تولید برق تا 2040 است.
3ـ بــر خلاف گزارش خبرگزاری فــارس، چنان که در خبر مورخ 15 
بهمن 1397 همین خبرگزاری به نقل از آقای شــریعت نژاد دبیر محترم 
کمیسیون کشاورزی، محیط زیست و منابع طبیعی مجلس شورای اسلامی 
آمده، وزارت نفت موافق الحاق به توافق نامه پاریس است، اما اصراری بر این 

موضع نداشته و ندارد.
4ـ رئیــس  محترم جمهور نه در صحبت های خود در تاریخ 21 آذرماه 
1397 در هیئــت دولت و نه بــه صورت مکتوب، با عضویت ج. ا. ایران در 
توافق نامه پاریس مخالفت نکرده اند. بلکه ایشان در جلسه مذکور خواستار 
درنظرگرفتن ملاحظات مرتبط با »مراعات کردن انتشار گازهای گلخانه ای« 
شده و به صورت مکتوب نیز موضوع »بیان تأثیر تحریم های غیرقانونی آمریکا 
بر برنامه های مقابله با تغییر اقلیم ایران در مکاتبات جهانی« را مطرح کرده اند. 
کیهان: در پاســخ به نامه وزارت نفــت، علاوه  بر گزارش های 
کارشناســی متعددی که در این صفحه در نقد توافقنامه پاریس 
منتشــر گردیده اســت، این مجموعه را تنها به مطالعه اظهارات 
رئیس جمهور در انتقاد از توافقنامه های خارجی ارجاع می دهیم و 
میزان تطابق عملکرد وزارت نفت با این اظهارات را به خوانندگان 

واگذار می نماییم.
حسن روحانی در جلسه هیئت دولت در تاریخ 21 آذرماه گفته 
است: »مقالاتی در دنیا به خاطر عدم توسعه ما نوشته  شده است 
و این مقالات برای خودشــان نیست و ما نیز رفتیم پشت سر آن 
مقاله ها و خود را به دردسر انداختیم و آنها نیز هیچ کدام را مراعات 
نمی کنند. در مورد گازهای گلخانه ای مگر آنها مراعات می کنند، البته 
ما برای محیط زیست خودمان باید تلاش کنیم و آنچه در دنیا مطرح 
می شود توصیه هایی است که باید توجه کنیم و لزومی ندارد که خط 

به خط آنها را اجرا کنیم؛ آیات قرآن که نیست«.

جوابیه وزارت نفت و پاسخ کیهان

سرویس اقتصادی-
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی 
نبود برنامه مشخص در دولت را علت ایجاد صف های 

طولانی برای تهیه گوشت قرمز عنوان کرد.
ماجرای قیمت های نجومی و صف های بلند گوشــت 
که در هفته های گذشــته خبرساز شده و با اظهارات اخیر 
رئیس جمهور درباره ارزانی نسبی آن در ایران وارد مرحله 
جدیدی شده است. گوشت قرمز بالای 100 هزار تومانی 
و گوشــت مرغ 14 هزار تومانی، این مواد پروتئینی را به 
کالایی لوکس و دست  نیافتنی برای اقشار ضعیف و متوسط 
اقتصادی تبدیل کرده است. کارگران با حداقل حقوق یک 
میلیــون و 100 هزار تومانــی و برخی با ارقامی پایین تر، 
کم کم دارند با گوشت قرمز خداحافظی می کنند و ناچارند 
این مواد پروتئینی را با مواد غذایی دیگری جایگزین کنند.
در این بین، تلاش هایی برای عرضه گوشت با نرخ های 
پایین تر صورت گرفته است که خود باعث ایجاد صف های 
طولانی شده است. البته این صف ها نه تنها در دسترس و 
جوابگوی نیاز همه مردم نیست، که همان هم با مشکلاتی 

همراه است که مردم را دچار زحمت کرده است.
این ماجرا داســتان تلخی اســت که هر بخش آن به 
گروهی از مسئولان بازمی گردد، اما در مجموع نوک پیکان 
انتقادات کارشناســی، بیش از همــه، بی تدبیری دولت را 

نشانه رفته است.
ضعف ساختاری دولت

علی اکبر کریمی، عضو کمیسیون اقتصادی مجلس با 
 اشاره به گرانی اقلام اساسی مورد استفاده مردم، می گوید: 
یکی از دلایل این موضوع تضعیف ساختار تشکیلاتی دولتی 
در حوزه نظارت و کنترل بازار اســت. قبلًا سازمان نظارت 
و بازرسی بازار برای پوشش این موضوعات در بدنه دولت 
وجود داشــت اما امروز جایگاه ساختاری مشخصی برای 

این موارد نداریم.
وی در گفت وگو با خبرگزاری تســنیم، با بیان اینکه 
در ماده 6 قانون مبارزه و نظارت، وزارت صمت موظف به 
اجرای سامانه یکپارچه سازی نظارت بر فرایند تجارت شده 
بود که این کار کامل نشده است، گفت: همچنین قرار بود 
سامانه انبارها راه اندازی شود اگر این موارد به موقع انجام 
شده بود شاهد پایش هوشــمند در بازار بودیم، ولی این 

موضوع اتفاق نیفتاده است.
عضو کمیســیون اقتصادی مجلس شــورای اسلامی 
افزود: حوزه بازرگانیِ داخلی در ســال های اخیر تضعیف 
شــده و افراد قوی در این مناصب قرار نگرفته اند. به طور 
کلی برنامه روشنی برای تنظیم بازار و کنترل آن همچنین 
تأمین نیازمندی های مردم با روال علمی مشاهده نمی کنیم.

کریمی تصریح کرد: نبود برنامه مشــخص در دولت 

منجر به ایجاد صف های طولانی برای تهیه گوشــت قرمز 
شده است.

به گفته این نماینده مجلس، دولت واردات گوشت با ارز 
نیمایی را آزاد کرده است، اما این شائبه ایجاد شده است که 
واردکنندگان منتظر استفاده از این رانت بوده اند، بنابراین 
مسئولان باید به این موضوع ورود کرده و پشت پرده آن را 

برای مردم شفاف کنند.
توزیع دولتی

عملکرد دولت در مدیریــت بازار، علاوه بر نمایندگان 
مردم، صدای فعالان بخش خصوصی را هم درآورده است.
نایب رئیس کمیسیون کشــاورزی اتاق بازرگانی ایران 
در گفت وگــو با خبرگــزاری مهر، دربــاره نقش دولت و 
واردکنندگان در فروش گوشــت قرمز بــه مردم، گفت: 
واردکنندگان گوشــت قرمز، تنها در یک بخش از چرخه 
بــازار یعنی تامین گوشــت از خارج کشــور ایفای نقش 
می کنند و از زمانی که کالا وارد گمرکات کشور می شود، 
گوشــت ها از اختیار واردکنندگان خارج شده و در اختیار 

دولت قرار می گیرد.
فرهاد آگاهی با  اشــاره به اینکه برخی مدیران دولتی 
عادت به انکار خطاهای محاســباتی سازمان زیر مجموعه 
خود دارند، افزود: برنامه ریزی هایی که درخصوص شــیوه 
توزیع گوشــت در دولت وجود دارد، نشان از آن دارد که 
تصمیم گیــران در این خصوص، بر بازار و شــبکه توزیع 
 اشراف کارشناسی ندارند. انتقادات متعددی به شیوه توزیع 
گوشت وجود دارد، ولی متاسفانه مدیران دولتی به حدی 
محافظه کار شده اند که حاضر نیستند در لحظات حساس، 

تصمیم های سخت بگیرند.
برخورد قضایی

موضوع گوشــت و حواشی آن، باعث شده قوه قضائیه 
هم ورود جدی به بازار داشته باشد تا به کنترل بازار کمک 
شــود، اما ظاهرا باز هم مسیر برخی فسادها، از راهروهای 

دولتی می گذرد.
جعفری دولت آبادی، دادستان تهران دیروز در حاشیه 
چهارمین کمیته مقابله با گرانفروشی در جمع خبرنگاران 
از تشکیل اولین پرونده مرتبط با مسایل گوشت در شعب 
ویژه خبر داد و گفت: در این رابطه چهار نفر از مرتبطین 

در دستگاه های دولتی بازداشت شدند.
وی افزود: از آنجایی که قیمت گوشت دو نرخی شده 
است و مشکلاتی در قیمت دارد و می تواند در بیرون گران تر 
به فروش برسد، ممکن است عده ای از کارمندان دستگاه ها 
وسوسه شوند لذا از دستگاه های نظارتی و دولت انتظار داریم 

در این زمینه ورود بیشتری داشته باشند.
دادســتان تهران خاطرنشــان کرد: اینکه عده ای در 
دستگاه های دولتی برای منافع شخصی ورود به این اقدامات 

کنند حتما جرم است.
جعفری دولت آبادی اطلاع رســانی بیشتر در رابطه با 
این پرونده را منوط به تکمیل تحقیقات دانســت و گفت: 
انتظار داریم دستگاه های دولتی در بخشی که رانت وجود 
دارد و همچنین در رابطه با دو قیمتی گوشت در بازار آزاد،  

مدیریت بیشتری انجام دهد.
بهانه قاچاق دام

ظاهرا ســرنخ بســیاری از نابســامانی ها بــه دولت 
بازمی گردد، اما ظاهرا دولت می کوشد موضوعات دیگری 
را به عنوان عوامل اصلی نوسانات بازار مطرح نماید. اظهارات 
رئیس جمهور درباره گرانی برخی محصولات از جمله گوشت 
در حاشــیه سفر چند روز قبل وی به استان هرمزگان هم 
در همین چارچوب است که البته حاشیه های بسیاری در 
پی داشته است؛ اظهاراتی که هم صدای مردم را درآورده 

و هم مسئولان نظارتی را به انتقاد واداشته است.
حسن روحانی در هرمزگان گفته بود: »اگر می خواهیم 
جلوی قاچاق بنزین، دام و کالاهای اساســی گرفته شود 
باید همه کمک کننــد و یکی از دلایل قاچاق، ارزانی آن 
کالاست... شما ببینید گوشت در کشورهای همسایه چند 
دلار است و اینجا چند است، بنابراین دلیل قاچاق کالا به 
خارج از کشور گرانی نیست بلکه دلیل آن ارزانی نسبت به 

کشورهای همسایه است«.
این ســخنان بــا واکنش برخی نهادهــای نظارتی و 
کارشناســان اقتصادی مواجه شــد تا جایی که این قبیل 
اظهارات را آدرس غلط برای گرانی گوشت عنوان کردند.

سخنگوی ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز در 
گفت و گو با خبرگزاری مهر، درخصوص وضعیت قاچاق دام 
اظهار کرد: اینکه برخی از افراد می گویند قاچاق دام باعث 
افزایش قیمت گوشت شده، آدرس غلط است. ضعف ها در 
قســمت دیگری است اما سعی داریم همه موضوع را روی 

قاچاق دام آوار کنیم.
حمیدرضا دهقانی نیا افزود: از نظر ستاد مرکزی مبارزه 
بــا قاچاق کالا و ارز، به عنوان تنها مرجع ارائه دهنده آمار 
و اطلاعات در حوزه قاچاق، اینکه می گویند گرانی گوشت 

قرمز به واسطه قاچاق دام است را نمی پذیریم.
وی گفت: بر اساس آمار مربوط به کشفیات ظن قاچاق 
که ما داریم، طی 10 ماه ســال 96 تعداد 93 هزار و 240 
راس قاچاق دام داشتیم ولی در 10 ماه امسال این عدد با 
40/2 درصد رشد، به 130 هزار راس رسیده است؛ بنابراین 
ما با یک رشد فزاینده ای که موجب افزایش قیمت گوشت 
قرمز شود مواجه نیستیم و وزن این موضوع به آن میزانی 

که ادعا می کنند نیست.
ســخنگوی ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز با 
بیان اینکه در واقع ما نقطه اوجی برای قاچاق دام شــاهد 

نیستیم، بیان کرد: از این 130 هزار راس مظنون به قاچاق، 
26 هزار راس در لبِ مرز کشف شده است.

دو هفته قبل نیز رئیس  کل گمرک ایران در پاسخ به 
ســؤال خبرنگار کیهان، در رابطه با شایعه قاچاق گسترده 
دام از کشور گفته بود: »به صورت غلط اعلام می کنند که 
دو میلیون رأس دام از کشــور قاچاق شــده است و مردم 
را از کمبود گوشــت می ترســانند، این در حالی است که 
کشــورهای حوزه خلیج فارس اصــلا این حجم از مصرف 

گوشت را ندارند.«
ضرورت تدبیر

مشــکل تأمین گوشــت مورد نیاز کشور راه حل های 
کوتاه مدت و بلندمدت روشــنی دارد کــه باید دولت قوه 
عاقله و تصمیم گیر خود را برای استفاده از آن به کار گیرد.

دم دستی ترین راه حل کوتاه مدت، واردات دام زنده و 
گوشت منجمد است که در دستور کار قرار گرفته، اما در 
اجرا دچار فساد و رانت شده است که باید با مدیریت شیوه 
تخصیص منابــع ارزی برای واردات و برخورد با متخلفان 
و محتکــران، اصلاح شــود. از راه های میــان و بلندمدت 
هم می توان به تقویت منابع پایدار داخلی تولید گوشــت 

 اشاره کرد.
در همین رابطه، رئیس  بســیج عشایر در گفت وگو با 
خبرگــزاری فارس، در مورد ظرفیت تولید دام در مناطق 
عشایری گفت: عشایر کشور ظرفیت های بسیار زیادی دارد 
و اگر از این قشر زحمتکش حمایت شود، آنها قادرند تولید 

کشور را به خودکفایی در گوشت قرمز برسانند.
نصرت الله سیف تصریح کرد: در حال حاضر سالانه 250 
هزار تن گوشت قرمز توسط جامعه عشایر تولید می شود 

که امکان افزایش این رقم به 500 هزار تن وجود دارد.
ســیف به چهار نوع حمایتی که دولت می تواند از این 
بخش داشته باشد، اشاره کرد و گفت: نخست اینکه قوانینی 
که پیش از این برای محدود کردن تعداد دام عشایر تصویب 
شده، برداشته شود تا آنها بتوانند تولیدشان را افزایش دهند. 
پیش از این قانونی تصویب شده و برای هر منطقه عشایری 
ظرفیت دامی تعیین کرده اند که اگر دام بیشتر به این منطقه 

برود، آنها جریمه می شوند.
رئیس  سازمان بسیج عشایری افزود: در کنار دامداری 
باید جامعه عشــایر حمایت شود تا آنها کار دامپروری هم 
بکننــد، چرا که آنها نیروی انســانی، تجربه و دام مولد را 
دارند و تنها نیاز اســت توسط وام های کم بهره بودجه در 

اختیار آنها بگذاریم.
وی با بیان اینکه جامعه عشایر باید از نظر علمی توانمند 
بشــوند، گفت: حدود 25 درصد دام های عشایر به خاطر 
سقط، قسر در رفتن و مرگ بره، از بین می رود. اگر آنها از 
نظر علمی تقویت بشوند، میزان تلفات دام کاهش می یابد.

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس مطرح کرد:

صف گوشت
حاصل بی برنامگی دولت


